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ARHIV BOSANSKE KRAJINE
BANJA LUKA S jećan ja  učesnika u rad n ič 

kom pokre tu ; memoarska grad ja .

A S I  M D E D I Ć

Rodjen sam l.m aja  191o.godine u Banjoj L uci,u  
porod ici Redže Bedlća i  majke A jše ,rod jene  M alinović,B rojna 
porodica u k lju č iv a la  je  s e s t ru  H usnlju 1 braću  Ibrah im a,Faika, 
Kasima 1 Salku.U NOB-i su pog inu li Faik i  Ibrahim .'B rata Faika, 
rodjenog 19o8.godine,naši su o su d ili  na sm rt j e r  su  ga smat
r a l i  kriv im  š to  su  mu za ro b lje n i domobrani p o b jeg li.B io  je  
tada u Prvoj p ro le te rsk o j b r ig a d i.

Ibrahim a,rodjenog marta 1 9 oo .god ine ,ub ili su 
č e tn ic i  kod Mrkonjić Grada lo .o k to b ra  1944«godine.Dok je  Ib -  
rahim bio n ekva lifikovan i radn ik ,P a ik  je  bio remenar,Kasim 
je  rad io  kao k ro jač  u S p l i tu ,a  Salko kao ta p e ta r  kod Raskana 
S u ljić a  u Banjoj Luci,'

Otac je  bio m linar i  imao je  svoj m lin na po
d ru č ju  H ise ta .P o rod ica  je  izdržavana od prihoda i z  m lina. Maj
ka je  r a d i la  kao domaćica.

Tri razreda  osnovne ško le  završio  sam u Ruž— 
d i j i , a  b i l i  su mi u č i t e l j i  Vera V io lić ,S veto  Zarić i  o tac  
V eljke D jordjevića.V jeronauku mi je  predavao H ilm ija M uftić.

Izučavanje zanata počelo je  1923.godine kod 
Šuhre B a k a lb aš ića ,6 ija  se radn ja  n a la z ila  u tz v , F e rh ad ijan - 
skoj u l ic i ,k o d  džamije Ferhadije.K od n jega sam rad io  d v ije  
god ine,a  potom prešao kod Hamdije Zembe.Zembina rad n ja  n a la z i la  
se do potoka Crkvene k ra j  apoteke Milana Radočaja.Kod n jega 
sam i  završio  zan a t.

U medjuvremenu pohadjao sam šeg rtsk u  školu  
čim je  osnovana 1924.god ine .B ila  je  to  večern ja  ško la  smješ
tena u zgradi R uždije u današn jo j u l i c i  Ive  Mažara.na m jestu  
gdje se  sada n a la z i osm okatnica.

Nakon zav rše tka  ove večern je  zanatske ško le  
radio  sam 1925.godine u b r ija č k o j ra d n ji  Mehića.Kada je  Mehić
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napustio  Banju Luku i  p re se lio  se u Skopje 1926.g o d in e ,rad n ju  
je  kupio i  preuzeo poslove Mehmed K if ić .R adn ja  se  n a la z i la  u 
b iv šo j u l i c i  k r a l j i c e  M arije ,danas u l i c i  Šoše Mažara,preko 
puta nekadašnjeg "K asina".Ja  sam n astav io  da radim u b r i j a č -  
ko f r iz e r s k o j  ra d n ji  novog vlasnika,odnosno K if ić a .

M arta 1927.godine prešao sam da radim kod 
Hamdije B ećirbašića  na tzv.Kastelovom  ćošku.Medjutim,kod n je 
ga sam rad io  svega t r i  mjeseca i  zaposlio  se  kod Teše B lago je- 
v ić a  u B ojića Hanu.I tu  nisam duže o s tao ; svega oko t r i  mjese
ca, j e r  sam prešao kod Mustafe OsmanČevića.Hjegova radn ja  b i 
la  je  u Gospodskoj u l i c i ,u  kući Steve Masleše.Kada je  Stevo 
s ru š io  kuću 1928 . godine,M ustafa je od Vakufa dobio loka l p re
ko puta k ina  v lade M ilanovića na m jestu gdje se danas n a la z i 
Dom ku ltu re .V akuf je  tu  podigao zgradu sa 4 lo k a la : obućarska 
rad n ja  Iv ić  Alekse i  njegovog kompanjona Petkovića,kafana u 
v la sn iš tv u  Dušana ( s t r a ž a ra  u Ornoj kuć i) ko ju  je  vodio Dedo 
Karabaš i  trgovačka agenturo  L ju b e ,č ijeg  se prezimena tren u 
tačno ne mogu s j e t i t i .1

Č etv rti lo k a l b i l a  je  b r i ja č n ic a  Osmančevića. 
Kod M ustafe sam rad io  do 193o.godine,kada sam prešao kod Sa- 
lomona L ev i-a ,u  današn jo j u l i c i  Moše P ija d e ,u  istom  lo k a lu  
gdje Malićeva danas ima ženski fr iz e ra j.T J  ovom sam lo k a lu  
rad io  do 1936 . godine kada sam o tiša o  u vojsku.'

Još dok sam bio mlad brljački radnik,neposred
no po zaposlenju kod Omera Mehića 1925.godine,kada su me pos
lali u drogerijsku radnju Oisarža u Gospodskoj ulici da ku
pim neke kozmetičke proizvode,pred mene su izašli Veso Mas- 
leša i Mustafa OsmančevLć zajedno sa Softić Mustafom.Mustafa 
Osmančević je tada radio u brijačnici Dušana Djukića.Sva 
trojica su bila u toj radnji i pozvali su me da udjem.Prvi 
me je oslovio Mustafa Osmančević sa kojim sam se dobro pozna
vao. Tada sam prvi puta upoznao Vesu.Mmstafa je tada radio u 
trgovini majke Vese Masleše.Mustafa Osmančević mi je tada 
predložio da se upišem u sindikate.Iskreno da kažem,ja tada 
nisam ni znao šta su sindikati.

U to vrijem e u Banjoj Luci b i la  je  zajednička 
podružnica b r i ja č k o - f r iz e r s k ih  i  trgovačk ih  ra d n ik a .o d a tle  i  
uska veza u sindikalnom  radu S o ftić a  i  Osmančevića.
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Oni su ml tada o b ja s n i l i  š ta  su to  s in d ik a ti,k a k 
va je  n jih o v a  so c ija ln a  uloga i  kakve c i l je v e  imaju.Odmah 
sam p r is ta o  da budem Slan i  postao sam tako Slan s in d ik a ta .

M ustafa Osmančević je  bio p ro g resiv n ih  p o li t iS k ih  
opredeljenja.Svojedobno je  rad io  u Zagrebu i  tamo bio pove
zan za s in d ik a ln i rad i  radniSki pokret.G odine 1925.on je  
bio b lag a jn ik  u podružnici b r i ja č k o - f r iz e r s k ih  i  trgovačkih  
ra d n ik a ,a  M ustafa S o ftić  je  bio sekretar.M a i s t i  način  kao 
i  OsmanSević,! Mustafa S o ftić  je  bio napredan i  društveno 
veoma angažovan ,ali se k a sn ije  odao alkoho lu .

Masovno se i š lo  u Radnički dom i  on je  bio ž iž a  
društvenog rada fa b r ič k ih  radn ika i  z a n a tlija .Č e šć e  sam išao  
u Rom i  sve se v iš e  inform isao o sindikalnom  ra d u ,a l i  nisam 
bio društveno ak tiv an  izuzev  p laćan ja  č la n a r in e .

Moj odlazak u b r ija č n ic u  L evi-a doveo je  do p re
k re tn ic e  je r  sam i  na v la s tito m  prim jeru  imao p r i l ik e  da se 
uvjerim  š ta  znači e k sp lo a ta c ija  i  kako se ona o č itu je .!!  s in 
dikalnom radu potpuno sam se a k tiv ira o  193o.godine.

U tom vremenu došlo je  do odvajan ja  trgovaca u 
sam ostalnu podružnicu ,a ja  sam ,koliko se sjećam ,1933 .godine 
izab ran  za b lag a jn ik a  podružnice b r i  ja č k o -f r iz e rsk ih  radn ika . 
P redsjedn ik  podružnice b io  je  Munib Ć erim ić,a  č lan o v i,k o lik o  
se mogu s je t i t i ,M u f t ić  A ziz ,lvka  Fazlić,M unib la d ja re ti ić , 
Refik M uftić,E jub D edić,Z ijad  Kušmić,Nikola Č ič ić ,T eo fik  Ma
g la  j l i  ć , Medo Mešinović i  Uroš Malo gaj s k i . 1

N a ja k tiv n iji  u sindikalnom  radu  b i l i  su : Munib Će- 
r im ić ,Z ija d  Kušmić,Aziz M uftić ,R efik  Muftić,Medo M ešinović, 
Ejub Dedić.Uroš Malo gaj sk i r a n i je  je  bio veoma fiktivan u 
sindikalnom  ra d u ,a l i  je  postao sasvim d ru g a č iji  kada je  za
jedn ičk i sa Munibom Ćerimićem o tvo rio  sam ostalni b r ija č k o -  
f r iz e r s k i  salon .R adnja je  b i l a  sm ještena izm edju Hrvatske 
š te d io n ic e  i  g o s tio n ice  Popovića,na m jestu  gdje je  p o s l i je  
r a ta  podinuta zgrada nazvana l i ta n ik .K a s n ije  su  se kompanjo
n i  Ćerlmić i  M alogajski ra zd v o jili.M a lo g a jsk i je  o tvorio  v la 
s t i t u  radn ju  u hausto ru  kod Bate,tamo gdje danas njegova su
pruga Luci ja  d rž i salon  za žene . 1

U odboru s in d ik a ln e  podružnice bio je  i  Adem Tro- 
ko,nazvan Trocki.B io je  ak tivan  u sindikalnom  radu.O bavješten 
sam da se sada n a la z i u Zagrebu i  da posjedu je  salon  u Maksi-
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m irskoj u lic i.O n  zna dosta  o radničkom pokretu  u Banjoj lu c i ,  
a n a ro č ito  sindikalnom  radu.'

Predsjednik podružnice brijačko-frizerskih radni
ka postao sam 1954.godine.Ha toj dužnosti ostao sam sve do 
odlaska u vojsku aprila 1936.godine.TJ medjuvremenu bio sam i 
član Mggsnog medjustrukovnog odbora URS-ovih sindikata.

U sindikalnom radu usko sam suradjivao sa Muha
medom Kazazom i Idrizom Maslom.

Godine 1935. i l i  1936.godine bio sam d e leg a t na 
p lenarno j s je d n ic i b r i ja č k o - f r iz e r s k ih  radnika Ju g o slav ije  u 
Zagrebu,održanoj u Bornu sind ikata .O va p lenarna s jed n ica  i l i  
skupština  t r a j a l a  je  t r i  dana,Ja  sam bio je d in i d e leg a t i z  
Banje luke.Z a odlazak sam se morao p rip re m iti u političkom  
sm islu.K onkretne zadatke dao mi je  Muhamed Kazaz,a i  n ap isa 
n i te k s t  govora k o ji  ću p r o č i t a t i . 5

Kada se u re tro s p e k tiv i  podsjećam na ovu s je d n i
cu nosim u tis a k  da su na s je d n ic i b i l i  pretežno kom unisti.Ta
kav je  bio ton s je d n ic e ,iz la g a n ja  d e leg a ta  i  sad rža j razgo
vora k o ji  su b i l i  vodjeni u pauzama,kao i  p r i j e  i  p o s l i je  
sjednica.M ene su iz a b r a l i  za d e leg a ta  ne lin ijo m  podružnice, 
nego lin ijo m  P artije .Z nam  da sam iz v je š ta j  do sta  isc rp a n  i z -  
neo Muhamedu Kazazu u o b liku  in fo rm a c ije ,a  u skraćenoj v e r
z i j i  i  ublažen Odboru podružnice b r i ja č k o - f r iz e r s k ih  radn ika . 
B ilo je  to moje prvo veće p o litič k o  k rš te n je .

U druženju  sa  komunistima p ro š i r iv a l i  su se moji 
id e jn i  ho rizon ti.P ostepeno  sam se uk ljučivao  u p o l i t i č k i  ž i 
v o t. Jednog dana početkom 1936.godine p rišao  mi je  Idriiz Maslo 
i  rekao: "Ti večeras u 6 s a t i  budi kod Berze rada .N aić i će 
jedan drug sa  novinama u džepu (prim jedba: ne sećam se kojem ?). 
Ti mu p ri s tu p i .'On će t e  p i t a t i  kuda s i  pošao. Ti ćeš ga tada 
u p i ta t i  kakve to  novine nosi u džepu.On će t i  o dgovo riti " I s 
lamski s v i je t" .S a  njim  ćeš se p o v eza ti."

Otišao sam u zakazano vrijeme.Naišao je Ferid 
Hasanbašić.On je nosio novine u džepu.Premda sam ga od ranije 
poznavao,ipak sam ga upitao kakve to novine nosi u džepu.Tako 
smo se povezali.U medjuvremenu je naišao i Elmas Sarajlić, 
zvani Juko.I njega je nešto pitao,možda nešto drugo.

P o š li smo zajedno sva tro jic a .B asan b a š ić  nas je  
tad a  o b av jes tio  da smo obadvojica,Elm as i  ja ,p r im lje n i za 
članove KPJ.Naglasio je  da je  rad k o n sp ira tiv an ,d a  se zadaci



moraju iz v rš a v a ti  i t d .
Drugi sastanak  smo o d rž a li kod rebrovačkog mo

s ta .  Tako smo se s a s t a j a l i  na r a z l ič i t im  mjestim a jedno mjesec 
dana.Nakon jedno mjesec dana na jednom sastanku  F erid  Hasanba- 
š ić  nam je  rekao da takvo s a s ta ja n je  može p o l i c i j i  p a s ti  u 
o č i , j e r  gdje god se t r o j i c a  s a s ta ju  p o l i c i j i  može b i t i  sum nji
vo i  može p re tp o s ta v i t i  da se ra d i o p a r t i j s k o j  ć e l i j i .Č e s to  
s a s ta ja n je  tro jke,pogotovo kada se rad i o ljudim a u ko je  re 
žim p o l i t ič k i  sumnja,u uslovima budne p o lic i js k e  k o n tro le , 
b ilo  je  i  nesigurnih i  opasno .S l i je d e ć i  sastanak  s e k re ta r  ć e l i 
je  je  zakazao u svo jo j k u ć i.

Kada smo d o š li  na sastanak  u Feridovu kuću za
te k l i  smo S tojana Kovačevića i  Ejuba Spahu.Tako je  form irana 
p a r t i j s k a  ć e l i j a  od 5 članova ko ja  s e ,z a  ra z l ik u  od p a r t i j s k ih  
ć e l i j a  u fab rikam a,naziva la  u ličn a  grupa je r  je  u p ra v ilu  ob
razovala  na te r i to r i ja ln o m  p rin c ip u  i  s a s ta ja la  na u l i c i .

P o s li je  ovog sastanka S to jan -S to le  Kovačević 
bio je  s e k re ta r .S to le  je  bio službenik  u stidu,a Ejub Spaho 
k ro jačk i radnik.U zgred rečeno,E jub se p o s l i je  r a ta  propio .

Ubrzo,odnosno u a p r i lu  1936.godine dobio sam 
poziv u v o jsk u .E ri je  samog od laska,o  čemu je  p a r t i j s k a  ć e l i j a  
o b av je š ten a ,o d rža li smo sastanak  u današn jo j a l e j i  JNA.Na 
ovom sastanku  dobio sam konkretn i zadatak k o ji je  ovako g la s io  
"Pošto u v o jsc i nema p a r t i j s k ih  ć e l i j a , t r e b a  da budeš samo
in ic i ja t iv a n  i  da ra d iš  i  p o l i t ič k i  d je lu je š ,p ro n a la z iš  na
predne lju d e  i  da se s njim a p o l i t ič k i  povezuješ."

O tišao sam u vozarsk i eskadron u Sarajevu.Ova 
neboračka č e ta  u k o jo j sam bio b i l a  je  sm ještena u kasarn i 
k r a l j a  Aleksandra.M edjutim ,već p o s l i je  3-4 dana po mom dolasku 
u vo jsku  pozvao me je  komandir vozarskog eskadrona,kon jičk i 
kapetan  Pavlović.K ada sam ušao i  v o jn ičk i pozdravio ,kapetan  
mi je  rekao da sjednem .Inače o f i c i r i  uobičavaju  da o s ta v l ja ju  
vo jn ik e  da s to je .

Tada mi je  kapetan Pavlović rekao: "Znaš l i  zbog 
čega sam te  pozvao?" Odgovorio sam negativno .

( P rek id  )

16. ju la  1974.'godine 
Banja Luka

( Asim Dedić )
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S jećan ja  Asima D edića.^

( Nastavak I .  )

Zatim mi je  rekao da se p ro tiv i  propisim a da mi to 
k a ž e ,a l i  da je  i z  uprave p o l ic i je  u Banjoj Luci došlo obavješ
te n je  da sam kom unista; "Ti s i  osumnjićen kao komunista i  u 
v o jsc i ne smeš n i š ta  pokušavati j e r  te  noć može p ro g u ta ti.Z a to  
pamet u g lavu i  budi oprezan!"

Bio sam izn en a d je n .S tv a ri su se  nepovoljno po mene 
odvijale .Z nao  sam da ću zbog p o litič k o g  rada  doći pod udar 
vojnog suda.Morao sam da budem oprezan.

Medjutim, sa ovim se problemi n isu  z a v r š i l i  j e r  sam 
u medjuvremenu dobio jednu dopisnu k a r tu  na moju a d re su .Iz  
Banje Luke je  p is a la  Regina M atkovski,koja je  zajedno sa mnom 
r a d i la  u b r i ja č k o - f r iz e r s k o j  ra d n ji L ev i-a .B ila  je  to ta ln o  
neoprezna kada je  na d o p isn ic i n a p isa la  da su u Banjoj Luci 
održane dem onstracije  i  da je  " ju g o -fa š is t ič k a  v o jska  r a s t j e 
r a la  demonstrante! "P o stu p ila  je  veoma glupo je r  je  mogla z n a ti  
da je  svakom b ilo  dostupno da p ro č ita  te k s t.P o n a jv iše  je  g lu
po postupljeno  kada je  takva dop isn ica poslana na vo jn ičku  
adresu .D opisn icu  je  uze la  vo jna komanda tako da je  ja  nisam 
n i dobio.Ovaj te k s t  je  bio dovoljan da dodjem pred vojnog i s 
l je d n ik a .P ro tiv  mene se  vodio i s t r a ž n i  postupak i  ja  sam za 
to vrijem e od oko dva m jeseca lež io  u zatvoru«Z ahvalju jući 
razum jevanju is l je d n ik a  i  p re d u s re t l j iv o s t i  kapetana Pavlovi-  
ća nisam bio izveden pred vo jn i su d .Iz  zatvora su me p u s t i l i  
j e r  su sm a tra li da će to b i t i  dovoljna ško la  i  upozorenje da 
se u takvoj s i t u a c i j i  ne smem b a v it i  p o litičk im  radom.

P o s l i je  iz la s k a  i z  zatvora rad io  sam na svom zanatu  
u pukovskoj b r ija č n ic i .T a d a  sam se upoznao sa Tukmanom Kruš— 
ćićem i  Filipom-Fićom Bajkovićem.Oni su b i l i  p ravn ic i i  po 
kazni su kao kom unisti s l u ž i l i  u tru p i.P o v e z a li  smo se i  za
jedno i z l a z i l i  u g rad ,gd je  smo se n a la z i l i  sa Avdom Djumruk- 
čićem i  jednim radnikom i z  Fabrike duvana(koji je  p o s l i je  r a 
ta  postao d ire k to r  ove f a b r ik e ,a l i  se njegovog imena ne s je 
ćam). Za Vukmana K rušćića sam čuo da je  bio komesar Pete crno
gorske brigade i  da je  poginuo oko Glamoča i l i  IA vna .F ilip  
Bajkobić je  bio nače ln ik  Personalne uprave TJDB-e za Jugosla
v i ju  i  č lan  Izvršnog v i je ć a  Crne Gore.

Kako sam dobio nadimak "Š truća"? Objasniću! Obolio 
sam 19 3 1 / 1932 . godine od upale p o d reb rlce ,š to  je o s ta v ilo  t r a -
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gove b ronh ija lnog  k a rak te ra .P rep o ru č io  ml je  l je k a r  Midžić 
da jedem ražov h ljeb .Z a  doručak 1  večeru  kupovao sam po po
l a  vekne (S tru ee ) dnevno, a  subotom c i j e lu  veknu da b ih n je  
Imao 1 za n ed e lju .S a  štrucom u rukama pošao sam u lo k a l S i— 
me Ja n d r ić a ,k o ji  je  držao g o stio n icu  u kući Steve Č elika , 
tamo gdje je  danas g o s tio n ic a  "Aleksinae".Simo Jandrić  je  
bio Dalm atinac,po svoj p r i l i c i  i z  S p l i t a , i  veoma napredan .1 
U njegovom lo k a lu  o k u p lja li  su se  kom unisti i  s im p a tiz e ri 
P a r t i je .Z a  mnoge je  znao da su članovi P a rtije .O n  n i j e  bio 
č lan  O J , a l i  se o s jeća lo  da je  s im patizer.'

Nakon što  smo p o p ili po čašu v ina  i l i  šp r ic e 
r a  sp rem ili smo se da podjemo kućama. Ja  sam zamolio Jand rića  
da mi doda š tru c u  ko ju  sam mu dao da je  sk lon i u šank.Kada 
je  čuo da tražim  štrucu,Muhamed Kazaz je  rekao: nE, sad ćemo 
još ostati.PojeŠćem o š tru c u  i  p o p iti  još po jedno vino! Od 
sada Asim neće b i t i  Asim već "Š tru ća"  Tako sam dobio nad i
mak k o j i  mi je  Kazaz dao.No,nisam bio  sam k o ji je  imao na
dimak. Tako je  u intimnom drugarskom krugu Muhamed Kazaz bio 
"S tak len jak"(zbog  k o n s tru k c ije  nogu i  načina h o d a).Jo s ip  Po
l i h  je  imao nadimak "Šoz" itd .U  o s lo v ija v an ju  se  češće ko
r i s t i o  nadimak nego im e.

Iz  vo jske sam izašao  u oktobru 1937.'godine.Ra- 
d i zaposlen ja  jav io  sam se svom bivšem gazdi le v i- ju .L e v i  mi 
je  p red ložio  da odem u Ja jc e  h  preuzmem dužnost poslovodje 
njegove b r i ja č n ic e  u Ja jcu .P red lo ž io  mi je da je  od n jega uz
mem u zakup.Ne ra z m iš lja ju ć i mnogo p rih v a tio  sam ovaj p r i je d 
log,zbog čega sam se k a s n ije  kajao.Radio sam u Ja jcu  i  nede- 
ljom dolazio  kući u Sanju Luku.Medjutim,Levi me je  zakupom 
to lik o  obavezao,a poslovi su  jako slabo i š l i , d a  sam k a sn ije  
morao p ro d a ti kuću da b ih  dugove v r a t io .

Sa Levi-jem  sam se posvadjao i  v ra tio  u Banju 
Luku.Budući da kao "crveni" nisam mogao naći posla u Bgnjoj 
L u c i ,je r  su p r iv a tn ic i  o d b ija l i  da me prim e,a oni k o ji  su to 
h t j e l i  im ali su već dosta  b r i ja č k ih  pomoćnika,sa Elmasom Sa
r a  j l i ć  em- J likom sam se dogovorio da zajedno otvorimo b rlja č k u  
radn ju .'Z a je in ičk i smo o tv o r i l i  b r i ja č k o -f r iz e rsk u  radn ju  u 
kući Steve M a s le še ,s tr ic a  Vese M asleše,u G0spodskpj u l i c i ,  
u hausto ru  gdje je danas prodavniea "S port" .
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Stevo Masleša je upravo dovršavao zgradu u Gospodskoj 
ulici.Predusretljivo me je primio jer je već znao da sam do
bar poznanik Vese.Stevo je saslušao moje probleme i na kraju 
rekao: "Ti ćeš raditi tri mjeseca i nećeš ništa plaćati dok 
se posao ne uvede!ff.Bila je to izuzetna predusretljivost i 
duboko razumjevanje za tadašnje moje probleme.

Bilo je  to u l j e to  1939.godine.Elm as-Juko je  bio moj 
kompanjon svega oko 6 m jeseci j e r  se on izd v o jio  i  o tv o rio  sa
m ostalnu b r ija ć k u  rad n ju  u Gornjem Š eh e ru .

U toj radnji u Gospodskoj ulici brijali su se banja
lučki komunisti (Djuro Pucar-Stari,Idriz Maslo,Smajo Fazlić, 
Muhamed Kazaz,Ivica i šoša Mažar i drugi).Oni su dolazili i 
zbog bri jačko-frizerskih usluga i zbog razgovora.Kao brijačko- 
frizerski radnici u radnji su radili: Regina Matkovski»Marica 
Radišić (simpatizer Partije),Medo Mešinović i Nazim Gušić.

Negdje u zimu iste godine oženio sam se sa frizerkom 
Vahdetom Halepović iz Dervente.Živjeli smo u braku svega dva 
mjeseca.Ona je bila protiv toga da nam komunisti dolaze u ku
ću. U svadji koja će ušloviti razgod braka Tahdeta mi je pre
teći rekla: "Tebi samo komunisti dolaze.Ti ćeš za to platiti!" 
Njen je otac inače bio vezan za policiju u Derventi.Plašio sam 
se da u ljutnji ne izbrblja nešto o mojim političkim ppredelje- 
njima.Otišao sam kadiji Maglajliću i otvoreno mu rekao kakva 
je situacija u mom porodičnom životu i kakve posljedice mogu 
nastati ukoliko i dalje ostanemo u braku.Kadija je pokazao 
potpuno razumjevanje i njegovim posredstvom brak je raskinut.
Da smo ostali i dalje u braku možda bi ona i ostvarila svoje 
pretnje.Porodično vaspitanje na nju je uticalo,a naročito na 
njene predstave o komunistima.

Kada sam se vratio iz vojske nisam se povezao sa par
tijskom organizacijom,ali ne mojom krivnjom.Kada sam se vratio 
i sastao sa Jukom upitao sam ga da li ima sastanaka.On mVje 
odgovorio da ni on ne ide na sastanke i da ga ne pozivaju.

Obojica smo,dakle,bili odvojeni od partijskog rada. 
Zbog slabog zdravlja Juko nije služio vojsku.Za vrijeme mog 
služenja u vojsci,u vrijeme raščišćavanja sa frakcijama u Ba
njo j luci,Juko je bio,kako se to kaže, "zaobidjen".Svi oni ko
ji su se usko družili sa Idrizom Maslom.što sam kasnije usta
novio,bili su partijski zaobidjeni,odnosno nisu izbačeni iz 
Partije,ali na partijske sastanke nisu pozivani.Jednostavno,
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njim a n isu  povjeravani p a r t i j s k i  zadaci.Na takav način  b i l i  
su o dstran jivan i.T ako  je  bio zaobidjen i  Ejub Spalio.

Iako sam se družio  Ba Idrizom  Maslom,mislim da ne 
bih bio "zaobidjen" da sam ostao u Banjoj Luci.Na ovo je  u t ic a 
lo  moje odsustvovanje za vrijem e s lu žen ja  u v o js c i ,a  potom i  
odsustvovanje zbog rada u JajeuO'sim toga ,b io  je  to  period s ta 
b i l i z i r a n ja  rada p a r t i j s k ih  d e l i j a  u vrijem e kada su još b i l i  
s v je ž i  trag o v i f r a k c i js k ih  k o n fro n ta c ija .

Budući da sam imao svoju  b r ija č k u  radnju ,n isam  mo
gao n i da budem č lan  s in d ik a ta ,a l i  nisam p re s ta ja o  da posjeću
jem Radnički dom.

Moj p o l i t i č k i  rad je  zam ro ,ali n i j e  potpuno p re s ta o . 
Naime,obavio sam jedan zadatak p o li t ič k e  prirode.N egdje u no
vembru 1938 .godine,kada sam i z  J a jc a  p o s je tio  kuću ,d o šli su  
mi u p o s je tu  Iv ic a  Mažar i  Kasim Hadžić.Kasim mi^je ton prilikom  
rekao o tp r i l ik e  ovo: "Ti s i  sada u Jajcu.To nam je  dobro došlo .' 
U J a jc u  uopšte nema URS-ovih s in d ik a ta . Tamo su samo JUGORAS i  
HRS ( H rva t.radn ičk i savez ) . Treba fo rm ira ti  i  u Ja jc u  URS-ove 
s in d ik a te .T reb a  da se povežeš sa Jusufom Filipovžćem  k o ji će 
pronaći l ju d e  na ko je  se možete o s lo n i t i . 11

0 svemu tome smo razg o v ara li . I v ic a  mi je  na k ra ju  
rekao da će mi su tra  na autobusnoj s ta n ic i  d a ti  m a te r i ja l  k o ji  
tre b a  da ponesem u Ja jce .N ag lasio  je  da ovaj posao za jedn ičk i 
obavimo Jusuf i  ja  i  da moj posao predajom m a te r i ja la  n i j e  za
v ršen . Sutradan i z j u t r a ,u  ponedeljak,došao je  Iv ic a  Mažar sam na 
s ta n ic u  i  predao mi paketić .U  paketu su se n a la z i l i  s in d ik a ln i 
le tc i,o d n o sn o  le g a ln i  s in d ik a ln i m a te r i ja l .

U ja jc u  sam se sastao  sa Esadom Ademovićem,stolar
skim radnikom i  simpatizerom EPJ.Koliko mi je  poznato ,u  Ja jcu  
tada n i j e  b ilo  p a r t i js k e  o rg an izac ije .N a jm ili smo f i j a k e r  i  
zajedno se odvezli u Jezero ,g d je  je  stanovao Jusuf P i l i  pov ić j 
O b jasn ili smo mu raz loge  našeg dolaska i  Jusuf je  tada  pozvao 
kovača Š ać ira  M aslu.Zajednički smo p r o č i ta l i  te k s t  le tk a  i  do
g o v o rili  se  kako će se sve to  o rg a n iz ir a t i .

Ne znam ko je  to p re d lo ž io ,a li  su b i l i  sag lasn i 
da se  preko Huje D ju b e ,b rijača  u Ja jc u ,sv e  to  o rg a n iž ira .Ju 
su f, Esad i  ja  o b ja s n i l i  smo sve Djubi i  on je  uzeo na sebe za
datak da p o d je li le tk e .L e tc i  su p o d je ljen i i  za jedno 15 dana 
b i l a  je  sazvana osnivačka skupština  za obrazovanje URS-ovih 
sind ikata.O držana je  u decembru 1938 . g o d in e ,a li na n jo j nisam
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prisustvovao.Znam  da je  u rukovodstvo izab ran  Franjo R ajić.Pod
ružn ica  URS-ovih s in d ik a ta  u Ja jc u  u k lju č iv a la  je  in d u s tr i js k e  
radn ike fabrike.K ao d e leg a t URS-ovih s in d ik a ta  i z  Banje luke 
prisustvovao  je  Kasim Hadžić,koga sam o b av je s tio  o obavljenom 
poslu  i  danu održavanja skupštine ,'

Bio sam i  d a l je  č lan  "P elag ića".B io  sam u r e c i t a -  
to rsk o j s e k c i j i ,a  1935,godine bio sam u Upravnom odboru zamje
n ik  b lag a jn ik a .

Sjećam se i z l e t a  " P r i j a te l j*  p rirode" u M išin Ha
nu, T rap istim a, T rišn jik u  (b rdašce kod S ta rče v ie e ),P re sn a č i i t d . '
Od sv ih  je  n a jz n a č a jn ij i  b io  onaj u Mišin Hanu.Koliko se  s je 
ćam ,bilo je  to 1935.g o d in e .P u to v a li smo vozom .Kosili smo i  ka
zan za kuvanje h ra n e .B ili  su  tu  i  članovi KAB-a.Sjećam se da 
su na tom i z l e t u  b i l i :  Rade lič ina,R anko Š ip k a ,Iv ica  Mažar,
Sm ilja M acura,Jela Miketa,Mirko V išn jić ,V eljko  D jord jev ić i  
drugi.U  toku putovanja s tav io  je  na prozor vagona crvenu mara
mu da se le p rša  k ro jač  k o j i  je  rad io  kod Mihela u Banjoj Luci, 
a došao je iz  Zagreba,Maramu smo sk in u li je r  smo p re tp o s ta v lja 
l i  i  zn a li da nas može to s t a j a t i  n eže ljen e  žandarm erijske in 
tervencije.M aram a se mogla t r e t i r a t i  kao crvena zastava sa  
posljedicam a ko je  su se mogle p r e tp o s ta v i t i .

Iz  voza smo i z a š l i  u M išin Hanu.Okupili su se  se 
l j a c i  u velikom bro ju.Mas je  b ilo  nešto  oko 5 o .Z n a li smo da 
tamo ima v e l ik i  u t ic a j  k r iž a rsk a  o rgan izaci ja.Održano je  neko
lik o  govora.Veljko je ,k o lik o  se  sjećam ,govorio o p o l i t ič k o j  s i tu 
a c i j i ,  zajedničkim  in te re s im a  radnika i  s e lja k a  i t s l . I  ja  sam 
tom prilikom  održao jedan k ra ć i govor o kulacim a,trgovcim a i  
zelenašim a i  n jihovo j p rak si p ljačk an ja  s e l ja k a .P o s l i je  toga 
mi se Teljko D jord jev ić  često  smijao je r  sam onako d eb e lju šk as t, 
po izg led u  dobro h ran jen ,govorio  o teškom ž iv o tu  na s e lu  i t s l . '

Kada smo se uveče v r a t i l i  u Banju L u k u ,p o lic ija  je  
već b i la  na ž e lje z n ič k o j s tan ic i.M i smo se i z  voza ra z b je ž a li  
prema s tra ž n jo j  s t r a n i  že ljezn ičk o g  perona.Ha samoj s ta n ic i  su 
neki b i l i  uhapšeni.Odvedeni su u p o l ic i  ju ,k o lik o  se sjećam:
Iv ic a  Mažar,Kasim H adžić,onaj k ro jač  k o ji  je  rad io  kod H ihela , 
a  i  neki d ru g i.0  onome što  je  b i lo  prilikom  i z l e t a  u Mišin 
Hanu p o l ic i ja  je  d o b ila  o b av ješ ten je  od p o l ic i js k ih  doušnika.

ličn o  nisam bio na prvomajskom i z l e t u  u T rap is te  
kada je  došlo do sukoba sa policijom .N a jednom i z l e t u  u T rap is
t e ,u  o rg a n iz a c iji  " P r i j a t e l j a  p rirode" sve je  p ro tek lo  u redu .
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U a p r i lu  194o .'godine pozvan sam u reze rv u .S lu 
ž io  sam u protivtenkovskom d iv iz io n u  u T rap is tim a .a  b i l i  smo 
sm ješteni u samostanskoj zgradi.Komandant d iv iz io n a  bio je  
m ajor Jović

Kada sam se jednom prilokom u toku vojne v ježbe 
napio zapjevao sam pjesmu "Crven je  Is to k  i  Zapad".Dežurni 
o f ic ir ,p o tp o ru č n ik  Bulbuk R atko (?),za  koga sam čuo da je  da
nas potpukovnik u JETA,naredio mi je  da se  s u tra  zbog te  p je s
me javim na ra p o r t .S u tra  sam se javio  na r a p o r t .a l i  sam tv r 
dio da sam pjevao pjesmu "Crven fe s ić  mamo".Bulbuk me je  od
veo na ra p o r t  kod komandanta d iv iz io n a  rekavši da sam pjevao 
pjesmu "Crven je  Is to k  i  Zapad".Očito je  b ilo  da moja iz ja v a  
i  potporučnikova tv rd n ja  n isu  b i l e  saglasne.M ajor Jović je  
tada  rekao potporučniku Bulbuku da iz a d je .

Čim je  Bulbuk izašao .m ajo r mi je  rekao da sjednem. 
Upitao me je  š ta  sam po zanim anju.Objasnio sam mu sve š to  me 
je  p i t a o .a l i  sam i  d a l je  ostao  p r i  tv rd n ji  da sam pjevao p je s 
mu "Crven f e s ić  mamo".

Tada je  m ajor Jović s ta v io  prim jedbu: "Dobro je  da 
s i  pred potpo ručnikom tako rekao.Neka s i  pjevao "Crven je  
Is to k  i  Zapad" i  nek znaš da će uskoro b i t i  Crven i  I s to k  i  
Zapad." Bio sam iznenadjen.K ada smo se z b l i ž i l i  b ilo  mi je  
te k  onda jasno zbog čega je  ovako postup io .'

Rekao mi je  da donesem b r i ja č k i  aparat.D onio  sam 
p rib o r.O b rija o  sam i  ošišao  m ajora,Za ove male f r iz e r s k e  uslu 
ge p la t io  mi je  v iš e  nego š to  b i p la t io  u g ra d u .In s is t ira o  je  
da uzmem novae.K asnije sam išao  njegovoj kući da mu šišam 
d jecu . Stanovao je  u tz v .b i  skupo voj pa la  t i . na k ra ju  današnje 
u l ic e  Moše B ijade.neposredno uz autom ehaničarsku rad n ju  koju  
danas d rž i D jo v a n i,Z b liž ili  smo se .V iše  puta smo isk reno  raz 
govarali.O n mi je  tad a  u p ov jeren ju  govorio da će uskoro do
ć i  do r a ta  i  da će u tom r a tu  učestvova ti li so v je tsk a  R usija  
i  da će ona u tom ra tu  p o b je d i t i .

Za ovog m ajora v iš e  n ikada nisam čuo.Bio je  sredn jeg  
r a s ta ,  debel ju šk a s t. p roćelav , crven u lic u ,k o se  v iš e  smeđ je  bo je .' 
Kao čovjek bio je  n ep o sred an ,tak tičan .

U T rapistim a sam tada  slučajno  upoznao čovjek®, ko
j i  je  pripadao redovn ic im a,b rata  Škrobo S tanka.S lučajno sam 
na n jega naišao  kada je  bio u šumi sa  šnajdericom  Ankicom.Kao 
brat-Trapist^on je  bio zadužen da vodi b rig u  o zimskoj b a š t i .'



Ovaj s lu č a j sa bratom Škrobo Stankom pomin jem je r  je  vezan za 
k a sn ije  dogad je je .

Kada sam bio opunomoćenik OZN-e u P rnjavoru,od 
maja 1944,do januara 1945.godine (kada sam prem ješten u XV 
k ra jiš k u  brigadu) sa Stankom sam uspostavio  vezu i  u nekoliko 
n av ra ta  preko n jega dobivao neke in fo rm ac ije  i z  Banje Luke.Ni
su to b i l e  neke z n a č a jn ije  in fo rm ac ije ,in fo rm ac ije  š ir e g  o b i
ma i  z n a č a ja ,a li  su ipak v rije d n e  pomena.Sam č in  da je  prikup
l ja o  in fo rm ac ije  ima svoj značaj.

P rilikom  mog dolaska u Banja Luku odmah, sam o t i 
šao u T rap is te  da se s njim  vidim.Avdo Džumrukčić je  tad a  bio 
d ire k to r  e lek tran e  u T rap istim a..S asta li smo se Avdo,Stanko i  
ja.Avdo i  ja  smo ga u b je d il i  da napusti samostan i  u k lju č i se 
u sv je to v n i život.O n je  na to p ristao .O bezb jed jena  mu je  b i la  
kuća i  60 dunuma zemlje.Oženio se i  u braku stekao dva s in a . 
Bio je  v j e m ik ,a l i  pošten i  dobar čovjek.

Stanko škrobo davao je u toku r a ta  o b av ješ ten ja  
I l i j i  Lipovcu o svemu onome što  je  mogao doznati o vo jno j i l i  
p o l i t ič k o j  s i t u a c i j i  na području T ra p is ta  i  uopšte Banje Luke. 
Ta njegova ak tiv n o s t n i je  b i l a  bez značaja i  stoga smatram da 
je  korisno  da se ev iden tira .Č ak  i  da n i je  n i š t a  radio ,sam a 
č in je n ic a  da se u samostanu n a la z i čovjek na koga su  se p a r t i 
zani mogli o b r a t i t i  i  u koga su se mogli pouzdati mnogo je  
z n a č ila .

( P r e k i d )

1 8 .ju la  19 74 .godine 
Banja Luka

( Asim Dedić )
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( Nastavak II*  )

Za d ruštven i i  p o l i t ič k i  rad u San jaj Luci poseban 
značaj im ala je  a k tiv n o s t "Seljačkog kola" u kome je  KPJ us
p je la  da stekne dom inirajuće požicije .T ako  se kroz "S e ljač 
ko kolo" u le g a l iz i r a n o j  formi o d v ija la  p a r t i js k a  p o li t ič k a  
ak tiv n o st.U k lju čen je  u rad "Seljačkog kola" imalo je  za c i l j  
o s tv a riv a n je  u t ic a ja  KPJ na se lo .

U okvirim a "Seljačkog kola" b i l i  su oni i s t i  a k t i 
v i s t i  k o ji su b i l i  i  u "Pelagiću" i  u KAB-u.

Sjedam se nastupa u Jošavci i  Kukuljama 1939*godi- 
ne.Sjedam se da je b i la  još zima i  da smo i š l i  autobusom*
Ne b ih  se mogao s j e t i t i  p rogram a,ali znam da se n as tu p ilo  sa 
dramskom, re c i  ta to  rskim i  muzičkim tačkama. Sjedam se i  r e c i -  
t a la  k o ji su- p rip re m ili i  iz v o d il i  članovi "Pelagića".N a o -  
vim gostovanjim a su b i l i  Iv ic a  Mažar,Rade L ičina,Š oša Mažar, 
Ranko Šipka i  d ru g i .1

Na gostovanju u Jošavci upoznao sam Radu Radida,ko
j i  je  bio u o p o z ic ij i  prema režimu i  sarad jivao  na odredjen 
način  sa organizacijam a radničkog pokreta u Ban jo j  Luci.Ko
lik o  sam čuo,bio je  č lan  i l i  s im p atize r P a r t i j e .

Na priredbama i  gostovanjima "Seljačkog ko la",kada 
je  n astu p a la  dramska s e k c ija , ja  sam v rš io  f r i z i r a n j e  i  maski
ran  je  glumaca.’In a c e jb ila  je  praksa da se sa tačkama sa kojima 
se nastupalo  u Radničkom domu id e  i  na selo  pod firmom nas
tupa "Seljačkog k o la " .

U vrijem e cehoslovačke k r iz e  došlo je  do demonstra
c i ja  u Banjoj Luci .V elika  grupa radn ika k renu la  je  od Rad
ničkog doma i  s a s ta la  3e u glavnoj u l ic i ,p re d  današnjom gos
tionom "K ozara",sa studentim a i  srednjoškolcim a članovima 
EAB-a,a i  drugim p a tr io ts k i  nastro jen im  gradjanim a.Sa balko
na kafane "Kozara", kako se danas zove,Muhamed Kazaz je  održao 
veoma borben govor.D em onstrirajući i  uzv ikujući paro le  k re
n u li smo u pravcu džamije Ferhađi je .  Produži l i  smo put prema 
b iv šo j © pštin i k ra j  mosta na V rbasu,gdje nas je  p o l ic i ja  r a 
s t j e r a l a .  U zvik ivali smo a n t i f a š i s t ič k e  paro le  i  p je v a li  p je s 
mu: " Gdje su švapski t i  h iro v i kada dođje pan S irov i?!"*

Ponovo sam m obilisan  u martu 1941.godine.Sjećam se 
jednog sastanka k o ji je  održao Kasim Hadžić sa nama k o ji smo
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d o b ili poziv u rezervu.M islim  da smo b i l i  nas t r o j i c a  i l i  če
tvo rica .N e b ih  se mogao s k e t i t i  ko je  sve tu  bio p risu tan .K a- 
sim nam je  tada  rekao da KPJ ima s ta v  da u s lu č a ju  r a ta  komu
n i s t i  moraju b r a n i t i  domovinu.Naglasio je  da do r a ta  svakog 
časa može doći i  da moramo b i t i  spremni da se fa š is tim a  su
protstavim o na vojnom p o lju .’Ovaj je  sastanak  održan u Rad
ničkom domu#'

Kao vo jn ik  re z e rv is ta  bio sam raspored jen  u jednu 
tam sp o rtn u  je d in ic u -  komoru,koja je b i la  sm ještena jednim 
dijelom  u K ašte lu .P red  sam k ra j  m arta 1941.godine naredjen  je  
pokret u pravcu K lašn ica .Z au s tav ili smo se na d i je lu  puta iz a  
K lašnica u pravcu S la tin e .T u  smo se u lo g o rili.N a  dan 5 # ap rila  
nared jen  je  marš prema Hrvaćanima.Tamo smo d o š li i  z a n o ć ili .  
I z ju t r a  je  dobiveno n a red jen je  da se vratim o.N i pojma nismo 
im ali da je  izb io  rat,odnosno  da nas je  Njemačka napala .Sve 
se od nas k r ilo .U  noći 6 . a p r i la  1941.gođine k ren u li smo na
zad i  ponovo d o š li na mjesto našeg ra n ije g  logorovanja.

S u tradan ,7.a p r i l a  1 9 4 1 # g o d in e ,m itra ljira la  su nas 
t r i  njemačka aviona.Jedan v o jn ik  je  poginuo,a dvo jica  su b i la  
ran jen a .T i su av ion i n ap a li Banju Luku,a p ri povrtaku su  mi
t r a l j i r a l i  i  naš lo gor.Iako  nismo b i l i  o b av ješ ten i na zvani -  
čan n a č in ,z n a li  smo da je  došlo do ra ta#

Kada je  pala  n o ć ,p o š li smo u marš u prema Banjoj Lu
c i .Pravac k re ta n ja  je  b io , kako smo ču li,B an ja  Luka-Kotor V aroš- 
Teslić-D oboj.U  samu zoru 8. a p r i la  p r o la z i l i  smo u marševskoj 
ko loni kroz Banju Luku. U B ojića-hanu p rim je tio  me je  u kolo
n i p o lic a ja c  Asim Zembo.Pozvao me je  i  u pov jeren ju  rekao:
" Ajde k u ć i. Nj em c i su već u Zagrebu, a za dva dana b iće  i  u 
Banjoj L uci.B ilo  b i ludo da pogineš.™

Nisam poslušao Zembu.Iako smo se poznavali nisam 
znao da l i  je  ovo b i l a  provokacija  i l i  je  b i l a  is t in a .B io  sam 
vo jn ik  i  odlučio sam da ostanem.Na um mi je  tada palo i  ono 
što  je  p r i je  mog odlaska u rezervu  rekao Kasim Hađšić.

Kada je  već dobro svanulo s t i g l i  smo u selo  Vrba- 
n ju.Tamo smo predani l i .  Tog dana bio je  bombardovan "Vrbas" 
logor u Banjoj Luci i  bio oboren jedan njemački av ion .

U noći smo p ro d u ž ili put prema Kotor V aroši.U sput, 
gdje god smo se u toku marša odm arali, po jed in i v o jn ic i su nas 
n a p u š ta l i .  Jednostavno su n e s ta j a l i ,n i  je  ih  b ilo  kada smo k re -
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t a l i .O s t a v l j a l i  su kola sa  municijom i  hranom i  te g lje ć u  s to 
ku. Kolona u maršu b i l a  je  duga nekoliko k ilo m e ta ra ,a li  se ka
s n i je  sve v iš e  sm anjivala j e r  su oni k o ji  su o d la z i l i  usput 
o d v o z ili i  k o la  i  s toku  »Kada smo u svanuće d o š li u Kotor Va
ro š,ko lona  se sm anjila  na jedva jednu tre ć in u  od prvobitne 
dužine.Takve su se pojave mogle s p r i j e č l t i , a l i  komanda n i je  
b i l a  energična i  n i j e  n i š ta  u tom pravcu preduzim ala.

U Kotor Varoši došao je  do mene neki Mato,koga 
sam ra n i je  upoznao kao jednog od m jesnih vodja o rg a n iz ac ije  
HSS, i  rekao: " J e s i  l i  l id ?  Evo već u staša .S ve  je  gotovo.Ju
g o s la v ija  se raspa la .H rv a tsk a  država već je  fo rm irana.N aj- 
b o lje  će za tebe b i t i  da id e š  kući!"

N ije  me mogao pokolebati.O vakvi s lu č a je v i d je lo 
van ja  na vo jn ike b i l i  su veoma č e s ti.S v e  je  to  b ilo  d je lo  ne
p r i j a te l j s k e  prppagande i  o b lik  a k tiv n o s ti  pe te  k o lo n e .I  o f i 
c i r i  su to z n a l i ,a l i  n isu  n iš ta  konkretno preduzim ali da 
s p r i je č e  ovakve kontak te  i  a k t iv n o s t i .

P ro d u ž ili smo marš prema p la n in i Borja.Tamo smo 
na c e s t i  u podnožju p lan ine  Borja p redan ili.V eć je  došlo do 
opšteg rasu la .N e samo po je d in c i,v eć  i  č ita v e  grupe n ap u šta le  
su  je d in ic u .O d la z ili  su sa oružjem i l i  bez o ružja ,sam i i l i  
sa k o lim a .O fic iri su sve to g leda li.D ošlo  je  do a n a rh ije .

P ris tu p io  sam tada svom komandiru čete,rezervnom  
poručniku, i  upitao  š ta  da radim u ovakvoj s i t u a c i j i ?  Medju- 
t im ,i  on je  bio zahvaćen ovakvom klimom.Dao mi je  odgovor ko
j i  nisam očekivao: "Ja  imam v o jn ičk ih  p a ra .O tić i ćemo zajedno 
u Doboj i  k u p iti  c iv iln a  o d ije la .S a  c iv iln im  odjelim a u sp je— 
ćemo se p ro b i t i  i  doći k u ć i." ’

Njegov p r ije d lo g  nisam prihvatio .B udući da su u 
i s t o j  komori b i l i  ban ja lučk i obućari Ejub G alešić i  Adem Gra
bo vac, sa njima sam se tad a  dogovorio da zajedno krenemo pre
ma Banja luci.D ogovori l i  smo se da krenemo uveče j e r  preko 
dana k re ta n je  n i je  b ilo  sigurao.U veća smo k re n u li.E ju b  i  Adem 
o s ta v i l i  su svoje o ru ž je ,a  ja  sam ponio pušku sa 60 metaka. 1 

Na jedno desetak  k ilom etara  od tog m jesta na putu prema Kotor 
Varoši s v r a t i l i  smo u jednu kuću u se lu  Dabovci da se odmori
m o .S m jestili smo se na spavanje u jednoj š t a l i ,

U toku noći čuli smo da prolazi neka vojna kolo
na sa topovima.la je to neka jedinica jugoslovenske vojske 
koja se takodje kretala prema Teslicu,U koloni su se čuli i
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neki ženski g lasovi.O s t a l i  smo u š t a l i  i  nismo se ja v l ja l i«
I z ju t r a  smo s i  s l i  d o lje  na ce s tu .N a iš la  je  još 

jedna vojna kolona u maršu sa topov im a.Z sta li smo i  po sm atra
l i  .U koloni je  M la  i  jedna žena sa oružjem,vojničkom kapom 
i  kokardom.Upitao sam je  š ta  će ona u koloni? Odgovorila mi 
je :  11 Mi smo sada sv i č e tn ic i ,S v i pošten i l ju d i  tre b a  da budu 
u č e tn i cima.*1 Nas su u p i ta l i  kuda mi idemo.Mi smo odgovorili 
da n ig d je  ne idemo i  da je  naša jed in ica  smgeštena tu  u b l i 
zin i,m alo  d a lje  prema b rdu .P ov jerovali su našo j laž i.O va ko
lona produžavala je  svoj m arš,a mi smo n a s ta v i l i  put prema 
Kotor Taro š i ,  odnosno Ban jo j  L uci.

B i l i  smo oprezni.Nismo sm jeli da se krećemo glavi
nom cestom,već samo seoskim putevima i  stazama.U se lu  Mehov— 
cima s v r a t i l i  smo u trgov inu  Omera i  njegovog s in a  Id r iz a  Te- 
habovića.Tu smo ru č a li  i  p o s l i je  ručka odmah k re n u li preko 
Javorana u pravcu Banje Luke.Na jednom brdu dočekao nas je  
jedan s t a r i j i  s e lja k  i  jedan vo jn ik  sa o fic irsk im  činovima 
s ta re  jugoslovenske v o jsk e .Iz  d a lj in e  su nas p r im je t i l i  i  t a 
ko p o s ta v i l i  da su §as dočekali.U niform isani o f i c i r  bio je  
već duže vremena n e o b r ija n .T ra ž i l i  su od nas o bav ješten je  o 
pravcu i  s v rs i  našeg k re ta n ja .B i l i  smo iznenad jen i ovim su
sretom . N eobrijani o f i c i r  bio je  Lažo Tešanović.U ime sve t r o 
j ic e  odgovorio sam da smo se od je d in ic e  iz g u b i l i  i  da idemo 
za njom u pravcu J a jc a ,a  da se cestom ne možemo k r e ta t i  je r  
se plašimo da Njemcima ne b i p a li  u ruke.

lj.su  nam mnogo v je ro v a li .T i  d je lo  se da sum njaju. 
Sve dok su mogli po sm atra li su naše k re tan je .B ok  smo b i l i  u 
njihovom vidokrugu k r e ta l i  smo se u pravcu J a jc a ,a  kada smo 
b i l i  uv jeren i da nas v iš e  ne mogu v id je t i  sk ren u li smo prema 
Banjo j Luci.Tek uveče s i š l i  smo preko Bakinog Dola u Si t a r e .  
Bilo je  već oko 22 časa .

Pošto mi je  Muharem Žarni i  6 bio d a l j i  rod jak , sv a- 
t io  sam u njegovu kuću.Iako je  on umro,nismo p re k id a li  veze 
sa njegovom ženom Ankom i  djecom.Kćerka Muharema i  Anke Žam- 
l ić ,H a t id ž a ,b i la  je  žena Id r iz a  Masle.Anka je već tada b i la  
s t a r i j a  žena.L ijepo nas je  dočekala.

Bio sam iznenadjen  da je  n jena kuća b i la  puna 
hrane.Sanduci šećera  i  vreće b r a š n a ,k a fe ,s o l i , r iž e  i  s i . i s p u 
n i l i  su kuću.Bio sam z n a tiž e lja n , toka mi je  odgovo rila : 11 Evo, 
v id iš ,m o j Asime,dodje Švabo -  dodje babo!” Odgovorio sam jo j :
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81 E,moja te tk a , n i je  to i s t i  na, Nama će Švabo zago rča ti ž iv o t!*  
O na ,jadn ica ,n i je  b i l a  sv jesna č in je n ic e  da je  to  sve n jen  
s in  napljačkao s tu p a ju ć i p rv ih  dana u u staše ,N jen  sfn Salko 
odmah je  prvijj. dana stup io  u u s ta še  ne i z  p o l i t ič k ih  raz lo g a , 
već i z  kom ercijalnih.M ajka n i je  znala  kako jo j  je  s in  do sve
ga toga došao.Njena ra z m iš lja n ja  n isu  seza la  d a l je  od onoga 
š to  jo j je  b ilo  p re d ič lj iv o :  p r i j e  r a ta  jedva su s a s t a v l j a l i  
k ra j  sa  k ra je m ,b ili  su g ladn i v iš e  nego s i t i , a  sada ra sp o la 
žu sa pravim bogatstvom hrane,Sa Njamcima je  do šla  s i to s t ,b o 
l j a  mogućnost za ish ranu .D ak le , Njemci su kao "babo* d o n i je l i  
hranu u n jihovu  kuću«'

Inače je  c i j e l a  ova porodica b i la  p a rtizan sk a  
izuzev  S a lk e ,k o ji je  bio u b ijen  1942.godine.Kao š to  je  poz
n a to , u partizanim a su b i l i  H atidža Maslo i  n jen  b ra t  Munib 
Šamlić — Š in a ,k o ji danas ra d i kao rukovodilac kampa u Novo- 
s e l i  j i . '

P o p ili  smo kod Anke kafu  i  odm orili se .E jub  i  
Adam o t i š l i  su svojim kućama,a ja  sam poslao Muniba-Šinu da 
jav i mojima da sam došao i  da po mene u čamcu dodje moj b r a t  
Paik.Ubrzo je  došao Eaik i  ja  sam se u toku noći prebacio na 
drugu s tra n u  Vrbasa.Tada smo s tan o v a li u u l i c i  Imamovića (da
nas A lije  A li ja g ić a ) ,u  kući Smaje T určinhodžića.

Nakon nekoliko dana izašao  je  u s ta šk i p rog las da 
sv i oni k o j i  im aju vo jn ičku  opremu p redaju  v lastim a  pod p r e t -  
njom veoma o š tre  kazne.Ja,m edjutim ,nisam  ž e lio  da predam u - 
niform u i  o ru ž je ,v eć  sam sve to sak rio  u k u ć i .P r i je  toga sam 
se posavjetovao sa Kasimom Hađžićem i  još nekim drugovima u 
ko je  sam imao povjerenje.K asim  mi je  doslovno rekao da oruž
je  ne predajem je r  će možda b i t i  potrebno .U potrebio je  r i j e č  
"možda",Tako sam i  postupio sk r iv a ju ć i o ru ž je .

Počeo sam normalno r a d i t i  u svo jo j ra d n ji .D o la z i-  
le  su mi i  s ta r e  m u š te r ije ,a  i  Njemci i  ustaše.Jednom  je  sa 
fesom na g lav i došao i  Djuro Pucar,Došao je  i  jedan domobran
sk i o f i c i r  na b r ija n je .B io  je  to Košta Nadž.Doznao sam da je  
to Košta Nadž tek  k a sn ije  u p a rtiza n im a .S je tio  sam se da je  
samo jednom došao kod mene na b r i ja n je  i  š iš a n je  u uniform i 
domobranskog o fic ira .T a d a  je  došao po partijskom  zadatku u 
Banju Luku maskiran kao domobranski o ficir.M ožda je  to moglo 
b i t i  krajem maja i l i  početkom juna 1941. godine »Ni sam sig u ran .1
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U mojoj ra d n ji su tada r a d i l i  Regina Matkovska 
i  Maim G ušić,a š e g r t i  su b i l i  M atilda Altarac-M aza i  Asima 
Bukić. Jednog dana ,2 8 ,juna 1941.g o d in e ,iz  nekih p r i 
v a tn ih  razloga sasvim slučajno  o tiša o  sam do poslovođje trg o 
vačke radn je  "Peko" Mate D e la lić a ,k o ja  se n a la z ila  u Gospod
skoj u l i c i  na u lazu  u h au sto r gdje se n a la z ila  moja b rijačko  
f r iz e rs k a  radn ja .S luča jno  sam došao je r  sam na sebi imao b i
j e l i  f r iz e r s k i  m antil.U  jednom tren u tk u  p rim je tio  sam da su 
se pred haustorom z a u s ta v ila  p o lic ija sk a  k o la , iz  k o jih  su i -  
z a š li  agent Ibrahim Kolonić i  neki D ragec,agent iz  Zagreba 
d od je ljen  banjalučkom re d a rs tv u ,a  s p e c i ja l iz i r a n  za komunis
te .  Čuo sam kako kroz hodnik id u  u moju radn ju.Rekao sam Ma
t i :  "Evo idu  da mene tr a ž e !" .

Znao sam razloge njihovog dolaska.D ošli su da 
me uhapse.Ostao sam p rik riv en  u trgovačkoj radnji.V eć sam r a 
n i je  svojima u ra d n ji rekao da ako me neko t r a ž i , a  ja  tu  n i 
sam p risu ta n , treb a  da kažu da ne znaju kuda sam o tišao  prem
da i  z n a li .B ila  je  to m jera opreza.V jerovao sam u svoje l j u 
de da neće od a ti gdje se nalazim ,a mogao sam im v je ro v a ti  j e r  
sam ih  poznavao.

Agenti su se u mojoj ra d n ji z a d rž a li .M inuti su 
sporo p r o la z i l i  .Č ekali su da dodjem. P o s li je  nekih  desetak  mi
nu ta  išč e k iv a n ja  u k rc a li su se u autom obil i  o tiš li .Č e k a o  
sam da p rod je  2-3 minuta da b ih  se osvjedočio da su sigurno 
o tiš li.O p rezn o  sam se isk rao  i  pošao prema svo jo j radnji.V eć 
u hodniku me je sačekala  Matilda-Maza i  re k la :  " S e f e , t r a ž i l i  
su Vas agen ti!"  Upitao sam je š ta  su mu r e k l i , a  ona je odgovo
r i l a  da su agentima o b ja s n i l i  da, ne znaju gdje se nalazim  i  
kada ću se v r a t i t i .

Znao sam da v iš e  u Banjoj Luci ne mogu o s t a t i .  
Morao sam b j e ž a t i , a l i  kuda? Kući nisam mogao i ć i  je r  su me tu  
i l i  na putu agen ti čekali.M ^rao sam se o d lu č i t i .

23. ju la  1974.godine 
Banja Luka ( Asim Dedić )
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Mazi sam rekao: "O tid ji i  kupi mi 1 kilogram  k ru 
ha i  s i r a . 11 Ona je  o trč a la .K u p ila  je  kruh i  s i r , a  i z  svoje 
je  kuće povrh toga d o n ije la  nekoliko v o jn ičk ih  konzervi.Na
s lu ć iv a la  je ,o č ito ,m o je  nam jere.Sve je  to spakovala i  p r i 
k l ju č i la  h r i ja č k i  a l a t  s ta v l ja ju ć i  sve u torbu.Rekao sam 
Mazi da jav i mojoj kući da sam otputovao na neizvjesno v r i 
jeme u Zagreb.

Sjeo sam na b ic ik l  i  o tišao  na r i je k u  Vrbanju,na 
m jestu  gdje se danas n a laz i Fabrika ce lu lo ze .B ilo  je  to oko 
lo  i l i  11 Časova 2 8 .juna 1941.godine.Znao sam da me tamo n i -  
ko neće tra ž iti» O s ta o  sam na kupanju do oko 17 časova i  u 
medjuvremenu razm išljao  o pravcu d a ljeg  kretanja .O bukao sam 
se i  krenuo u selo  Vrbanju i  tamo sv ra tio  u kafanu kod Na
šima na kafm.Hašim je  već tada p ris tu p io  ustaškom pokretu , 
što  mi je  b ilo  p o zn a to ,a li n i je  bio opasan.Držao je  b r i j a č -  
ku radn ju  i  kafanu.Obzirom da smo se p o znavali,up itao  me je :  
"Odkle t i  sada ovdje?”

Odgovorio sam mu da sam došao na kupanje u Vrbanju 
i  da sam slučajno sv ra tio  na kafu.Za n jega je  to bio dovolj
no u b je d lj iv  odgovor.

Popio sam kafu i  krenuo prema Rebrovcu u nam jeri 
da idem u pravoslavna sela.Z ašao  sam u brdo i  oko 19 časova 
zastao sam pred jednom kućom da bih  upitao  jednu s t a r i j u  že
nu k o ja  je  tu  s t a j a l a  da l i  ta j  put vodi za Ponir.Um jesto od
govora, zn a tiž e ljn o  mejjje u p ita la  zašto ja  treb a  da idem u Po- 
n ir?  Odgovorio sam jo j da treb a  da kupim drva.

Ona mi tada doslovno re č e : "Ne b i ja  rek la ,gospo
dine da t i  tre b a š  drva!" Upitao sam je  da l i  je  ona S rpk in ja , 
a ona je odgovorila da je s te  i  da jo j  je  ime Jovanka.

Upitao sam je  da l i  je  ko još u toku današnjeg da
na p ro laz io?  Odgovorila je  da je  tuda p ro š la  jedna žena i  
po dobivenom opisu  zak ljuč io  sam da b i to mogla b i t i  samo 
Vahida M aglajlić .Po  op isu  muškaraca zak ljuč io  sam da su u 
pravcu Ponira p ro š li  Kasim Hadžić,Rade l ič in a , I v ic a  i  Drago 
M ažar.Bilo mi je  već la k še .

Jovanka me pozvala u dvorište.U šao sam i  uveo b i 
c ik l .  U livala  je  povjeren je.Ušao sam u kuću i  tu  sačekao dok

S j e ć a n j a  A sim a  D e d i ć a . -
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se smrkne.U razgovoru mi je  re k la  da će to veće b i t i  odr
žan zbor nekih m ladića: "Sačekaj i  t i ,p a  Ću te  tamo odves
t i  !“ Ona je  sama z a k lju č ila  kakve su moje namjere#

Kada se već smrklo odvela me je  na neku zaravan, 
nekih 800 m etara od njene kuće, gdje se već okupilo nekih 
t r id e s e ta k  m ladića,od k o jih  su samo neki b i l i  naoružani. 
Jovanka je  jednom od mladića re k la : "Evo i  ovaj *oće sa 
vama da id e ."  Iz  grupe m ladića jedan me je prepoznao.Radio 
je  u Todovodu u Banjo j lu c i .Č in i  mi se da je  to bio Vaso 
Kukrika.Ubrzo zatim  k ren u li smo u koloni.K ad smo u koloni 
p ro š li  kroz jednu šum u,taj se Vaso sa još dvojicom t r o j i 
com m ladića odvojio i  pošao u desno.Svoje izd v a jan je  ob
j a s n i l i  su: "Idemo po one!” Moglo se z a k l ju č i t i  da su po- 
š l i  po jednu drugu grupu da je  dovedu.

Z ašli smo u šumu. Jedan do mene u koloni mi je  
rekao: "Noćas ćemo p o lo ž i t i  zak le tvu  za k r a l ja  i  o tad žb i
nu. Stupamo u četnike.K o izd a  ne gine mu kugla u če lo t"N i
sam smatrao za potrebno da mu odgovorim,a i  n i da 0 tome 
uopšte razgovaram.

Iz  šume smo i z a š l i  na jedan proplanak sa već 
izraslom  pšenicom .P rešli smo preko te  pšenice na jednu l i 
vadu.Na izv je sn o j d a l j in i  uočavala se masa l ju d i  i  čuo go
vor.Kad smo se p r i b l i ž i l i  v id io  sam da je  b ilo  mnogo l ju d i ,  
čak i  preko hiljadu.K asim  Eadžić držao je  govor.Sjećam se 
d ije lo v a  govora k o ji sam čuo: da tre b a  podići ustanak,ob
jed in i t i  patriotske s n a g e , i s t je r a t i  okupatore, i  da ćemo 
se zajedno b o r i t i  sa našom braćom R usim a,čija će Crvena 
arm ija  za 2-3 m jeseca p o ra z i t i  n a c is te  its l* -  Govorio je  
z a is ta  vatreno i  veoma,veoma o p tim is t ič k i .

J a v i l i  su da je  došla  još jedna grupa i  da se 
u n jo j n a laz i jedan Banjalučanin.Kasim  je  upitao  za ime.
Ja sam se javio i  Kasim me odmah pozvao da dodjam: ,rŠ tru 
ća, je s i  l i  t i  to?" B ila  je  tačno ponoć, je r  sam u tom t r e 
nutku pogledao na sat.N a m jesečin i smo se mogli raspozna
v a t i  . P o s li je  održanog zbora Kasim H adžić ,Iv ica  Ma- 
žar,R ade L ič in a ,Id r iz  Maslo i  ja o t i š l i  smo do kuće V e lj-  
ke M ladjenovića.V eljko nas je  odveo do svoje kuće .Inače ,
bio je  radnik  u Tvornici duvana i  stanovao je  u Rebrovcu*
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Za svaku s ig u rn o s t odlučeno je  da se spava van 
kuće.Teljko je  iz  svoje ku8e izn io  deke, jorgane, gunjeve, 
sve ono š to  se moglo k o r i s t i t i  za sp av an je ,S m jes tili smo 
se u šumi na u d a lje n o s ti od oko loo m etara od njegove ku
će* Tu smo o s ta l i  6-7  dana.Teljko je  i  d a lje  svaki dan i -  
šao na posao u Tvornicu duhana*Ne znam s kim je hio na 
v e z i ,a l i  nam je  svaki dan donosio i z v je š ta je  o dog& djaji- 
ma u Banjo j L uci.

Druga grupa b i la  je  kod šumara Ante Jak ića (y ) 
na Šehitlucim a.K oliko mi je  poznato ,u  to j  su grupi b i l i  
Muhamed Kazaz,Drago i  Šoša Mažar.U ovoj grupi n a la z i l i  
su se M aga,Plivač ( Muharem i l i  njegov s t a r i j i  b r a t ) ,n e 
k i komunisti i z  Gornjeg S eh era  i  preko Vrbasa* Izmed ju  ove 
d v ije  grupe p o s to ja la  je  k u rirsk a  veza.Ona je  b i la  sva
kodnevna,kao i  veza sa partijskom  organizacijom  u B lu c i#1 

Vahida je  b i l a  28. juna 1941#godine na Rebrov- 
c u ,a l i  ml n i je  poznato gdje je  o tiš la .G o re  je  v iše  nisam 
vidio.M ožda je  b i l a  u nekoj od kuća ,a  možda se i  v r a t i l a  
u Banju Luku,Iz k o n sp ira tiv n ih  razloga nismo se r a s p i t i 
v a li  gdje je  ko ,izuzev  kada je  to b ilo  neophodno.

Redovno smo p re tr e s a l i  p o li tič k u  s i tu a c i ju ,  
č i t a l i  i  a n a l i z i r a l i  dnevnu štampu koju nam je  redovno do
nosio Veljko M ladjenović.Iv ica Mažar i  Rade L ičina d rž a l i  
su neka kraća predavanja in form ativne p riro d e .

Za ish ran u  p o je li  smo gotovo svu jagnjad  V e lj-  
ke M ladjenovića,a imao ih  je  desetak.Meso je  nošeno i  gru
pi na Šeh itlucim a.

N a la z ili  smo se u s ta n ju  išček ivan  ja .Č ekale  su 
se p a r t i js k e  d ire k t iv e .N a la z i l i  smo se u nekoj v r s t i  z b i je -  
ga k o ji  smo sm atra li privrem enim ,iza koga je  treb a lo  da 
s l i j e d i  organi govana p o li t ič k a  i  vojna a k c ija .

Budući da je  Maza b i la  p o v je r l j iv  čovjek, zamo
l io  sam V eljka M ladjenovića da ode u rad n ju  i  kaže Mazi da 
jav i mojima kući da se nalazim  u Zagrebu.I Veljko i  Maza 
i z v r š i l i  su svoj zadatak.

Nakon t i h  6-7 dana d o b ili smo o b av ješten je  i z  
Banje Luke da su svi k o ji su 28. juna imž-fcEggfr uhapšeni pu
š te n i i z  zatvora.Znam da su toga dana uhapšeni b ro jn i č la 
novi P a r t i j e  i  sk o je v c i,sv i onii koje je  p o l ic i ja  u sp je la
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pronađ i,a  med ju  ovima Cinkara i  Osman Karabegović.Nisam sigu
ran u tv rd 3enju da l i  je  bio uhapšen i  Š efket M ag la jlić .

A n a liz ira li  smo novonastalu  s i tu a c i  ju.Dobio sam 
zadatak da se vratim  u g rad ,a  dao mi ga je Kasim H adžiđ.Ja 
sam odredjen da se vratim  u Banju luku je r  đu kao b rijacko  
f r i z e r s k i  radnik  k o ji ima svoju sam ostalnu radn ju  b i t i  n a j
manje sum njiv,a imam opravdanje za duže odsustvovanje je r  
sam obznani^ da se nalazim  u Zagrebu.Moji poznanici u Ban jo j  
Luci su v je ro v a li  da se nalazim u Zagrebu je r  je  Maza takvo 
obav ješten je  l a n s i r a la .

Kasim mi je  rekao da se povezem sa Vahidom Mag
la  j l i đ , a  n jo j je  poručeno da ću ja  dođi.Veza izm edju mene i  
Vahi&e i  drugova u šumi bio je  Veljko Mlad j eno v i đ. Upućeni smo 
u grad na i le g a la n  rad .

Vahida i  ja  s l a l i  smo drugovima hranu i  razno
l i k i  m a te r i ja l  potreban za logorovanja.Preko Veljke poslao 
sam im svoje vojničko o d ije lo  i  pušku sa 60 metaka.Na tra ž e 
n je , poslao sam im i  paket b a te r i ja  ko je  sam nabavio u trg o 
v in i Laže Divjak&.Kada sam u trg o v in i od Laže Divjaka z a tra 
žio  paket b a te r i j a ,n i  je  h tio  da ih  n a p la t i  re k av š i; “Znam da 
to id e  u šumu! 0

Veza je  i  d a lje  b i la  svakodnevna,ali se jednog 
dana Veljko n i je  po javio.K ada je  i  drugi dan prošao b ilo  mi 
je  čudno.Otišao sam do Vahiđe da se posavjetujem ,odnosno da 

* doznam za razloge njegovog nedolaska.N i ona n i je  znala raz 
lo g e ,a l i  je  p re tp o s ta v lja la  da Veljko v iše ,zbog  progona Srba, 
ne sm ije d o la z i t i  na posao i  da je  prestao  r a d i t i  u Tvornici 
duhana. Inače je  Veljko sa konjem dolazio  po hranu i  drugi 
m a te r i ja l  i  to je  na sam arici odnosilo*

P rek inu ta  je b i la  veza.Drugovima nismo mogli 
v iš e  s l a t i  hranu.O čekivali smo novu vezu,Veze za s la n je  ma
t e r i j a l a  morale su b i t i  dobro organizovane.

Za sastanak održan na Šehitlucim a i  njegovim 
re zu lta tim a  doznao sam od Vahide.Ne znam da l i  je ona b i la  
p risu tn a  i l i  je  i  sama dob ila  o b av je š ten je .

Sredinom ju la  1941*godine došao je  ii moju rad
n ju  Stevo Samarđžiđ( sada,m islim ,pukovnik i l i  general u pen
z i j i )  i  donio pismo od Žive P reradovića,
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Ne sjedam se d e ta l ja  š ta  je  Živo tra ž io  u tom p is 
mu.Od Steve Sažardžida sam doznao da se Živo sa grupom u s ta 
n ika n a la z i na Crnom vrhu.Preko Steve Samardžica poručio sam 
Ž ivi Preradovidu da de mo se u petak ,ne sjedam se datum a,na- 
d i u trg o v in i Jake Albahari ja  u Hrvaćanima.Zbog s ig u rn o s ti ,  
sastanak je  utanačen u s tanu  A lbaharija.O bzirom  da je  bio p a- 
žarn i dan putovanje u Hrvadane b ilo  je najmanje sumnjivo .'Bi
lo  je  to onoga dana kada je  poginuo Boško M ihaljev id , prevoz- 
n ik  i z  Banje luke i  p ripadnik  ustaškog fo k re ta .

Sa Živom Prerndovicem u s tan  A lbahari ja  došla  su 
još dvo jica drugova,koje nisam poznavao.Znam da mim na s a s ta 
nak donio paket sa kance larijsk im  m ateri jalom, sapunom i  vešom. 
Razgovor se vodio o p o litičk im  prilikam a u Ban jo j Luci,o čemu 
sam ih  inform isao.Ž ivo mi je  tom prilikom  rekao da se pove
zem sa bradom Husom i  Adilom Alagidem preko k o jih  id e  veza 
sa partizan im a.

Po povratku odmah sam se povezao sa Husom i  njego
vim mladjim bratom Adilom.Huso je tada rad io  u činovničkoj 
menzi koja je  s lu ž i la  kao punkt za vezu sa partizan im a.

I  d a lje  se p rik u p ljao  m ateri j a l . I  dakje sam bio na 
vez i sa Vahidom.Vahida je  čak d o la z ila  i  u radn ju .N jo j som 
davao p rik u p lje n i m ateri j a l .  Sjedam se da smo u s p je li  nabavi
t i  i  jedan rad io  a p a ra t .

Jednog dana krajem  j u l a , a l i  n a jv je ro v a tn ije  počet
kom avgusta 1941.godine,došao je  u radn ju  jedan njemački voj
n ik ,k o ji  se izdvajao  od onih k o ji su d o la z i l i  na f r iz e rs k e  
i  b r i  jačke usluge.V idio  sam da su mu ruke b i le  h rapave,a  kas
n i je  sam doznao da je  i z  Graca u A u s tr i j i  i  da je  u g rad jan - 
stvu  bio fa rb a r  po zanimanju.Upitao me je  da l i  želim  da ku
pim kafu,n. ona je  ved tada p o sta la  tra ž e n i a r t i k a l  k o ji  se mi
je  mogao slobodno nabavijati.Napomenuo je da je kafa  pržena i  
upitao  za k o lič in u  koju  tre b a  da donese,Njemačkim jezikom ko
jim sam natucao objasn io  sam mu da sam z a in te re s ira n  za jedan 
kilogram *Sporazum jeli smo se da dodje uveče.Došao j e , a l i  sa 
vredom od lo  kilograma.Kada sam ga upitao  za c ijen u  n i je  znao 
koliko  da kaže.Natucao je  neku sim boličnu c ije n u ,a  kada sam 
mu dao 2.ooo d inara  smatrao je  da je to mnogo.Novac je  prim io. 
Tom prilikom  mi je  rekao: HH itle r,M u so lin i i  Pavelid  su v e l i 
k i ban d iti!"B io  sam iznenad jen .M islio  sam da me p rovočira .N je
gove r i j e č i  nisam h tio  da komentarišem.
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Od t i h  lo  kilogram a 2 kg.dao sam M ati,dva kilogram a za
držao za svoju porodicu ,a 6 kilogram a dao sam Vahi di  da po— 
š a l je  drugovima u p a rtiz a n e .

Kada sam se osvjedočio  da t a j  A u strijan ac  n i j e  
p rovoka to r,up itao  sam ga da l i  mi može n a b a v iti neko oruž— 
je.Odgovorio je :  "Ja  to  imam". J^lio veže,nakon nekoliko da
na,donio  mi je  p i š to l j  sa koljenom njemačke proizvodnje i  
5-6 kg.m etaka,punu jednu torbu.U pitao  sam ga za oijenu.O d— 
govorio je :  " N iš ta .J a  znam da to  tre b a  da id e  u šumu."

P i š to l j  i  to rbu  metaka predao sam Husi A lagiću.
Jednog dana ponovo je  došao A u strijan ac  sav tu 

žan: "N išta  n i je  dobro!" Kada sam ga upitao  za raz loge  od
govorio je  da id e  na f ro n t  u SSSR.Pokazao mi je  s l ik u  svo je  
dvoje djece.Rekao je  da će tamo pokušati da p reb jeg n e .S r- 
daćno smo se o p r o s t i l i  i  nismo se v iš e  v i d j e l i .

Od Mate D e la lića  nisam n a p la tio  kafu.B io je  dobar 
1 p o v je r l j iv  čovjek.Kada sam polazio  u p a r tiz a n e  njemu sam 
to mogao otvoreno r e ć i , š to  nisam rekao čak n i svo jo j b ra ć i .
U vrijem e dok sam bio u zatvoru  pomagao je  mojoj p o ro d ic i. 
Umro je  od raka 1953.i l i  1954.godine.

Bio sam na vezi i  sa Stankom Rimcem.On je imao 
šn a jd e ra j kod "B ate",na m jestu gdje se danas n a la z i trgovač
ka rad n ja  "A stra" c ip e la .

( Prekid notiranja sjećanja.)

2 5 .ju la  1974.feodine ( Asim Dedić )
Banja Luka
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